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Pécsi vezetőként hogyan éled meg azt, hogy Pécs olyan város amelyre kétezer év távlatából tekint-
hetsz vissza, mint Pécs város polgármestere? 

Elsősorban min t pécsi lakos és n e m mint Pécs polgármestere találkozom a város történel-
mével , amely azér t tú lmuta t a kétezer éven, hiszen kétezer éve bizonyíthatóan város, Nemes -
kiirty tanár úr kutatásai szerint is. Ebben a kérdésben igazán az a szép, hogy ez a kétezer év 
megfogható , m i n d e n egyes évszázada és történeti kora kézzel megtapin tha tó . Az avar kortól 
az ókeresztényekig, az avar kori emlékek, a bazilika kövei, a középkori bazilika kövei, az isz-
lám emlékek, a barokk, Mária Terézia kora, a szecesszió, a XX. század nagy terméke a 
Bauhaus is jól látható, érzékelhető, megtapin tha tó . Az ember szinte az ujjain érzi a történel-
met . Ez kevés városban adat ik meg, és ha kicsit tud is azokról a kövekről, h o g y mi volt mögöt -
tük, akkor nagyon jó érzés pécsinek lenni. Akiben van romant ikus hajlam, akiben van egy kis 
érzelem, az a kövekben érzi azt a melegséget , amit az ember alkotott és az ember által jött lét-
re. 

Nagyszerű dolog, hogy egy pécsi ilyen szeretettel tud beszélni a városáról. Kötődésed mikor 
kezdődött városodhoz? 

Én azon „ tüke" csa ládhoz tar tozom, akinek van egy sötét folt a múlt ján, hiszen egész csalá-
d o m harmadíz ig len pécsi, mindig volt a családnak legalább egy „tőke" szőlője, innen a „ tüke" 
elnevezés. Ebből a sorból én kilógok, hisz a két testvérem Pécsett született , d e egy furcsa ro-
m á n c és egy budapes t i munkavál la lás okán én Budapesten születtem. Budapest i tar tózkodá-
som pár hónapos koromig tartott, d e itt rázódtam vissza a rendes családi kerékvágásba 1950 
végén, 1951 elején, ami annyit is jelent számomra , hogy csecsemő koromtól érzem, értem ezt a 
várost . A csa ládom ide kötődik, én szigeti úti, szigeti városrészi gyerek vo l tam, amely város-
rész a legtovább őrizte meg a romantikáját , míg el n e m nyelte az u ránváros és az Egyetemvá-
ros a Mezősi utca és a Huszá r utca szűk sikátorait. Mindez önmagában is romantika volt: a ré-
gi udvarok , a kovácsműhely a szomszédban , az első fagyla l túzem Pécsett a Szigeti úton, ami 
körülvet t gyermekkoromtó l kezdve. Itt jártam az első ál talános iskolát is, hiszen akkor álltak 
m é g a hadapródisko la elhagyott épületei , oda jártunk tornaterembe, ahol d é d a p á m korábban 
a hadapródiskola testnevelő- tánc- és i l lemtantanára volt. A szomszéd épüle t , amely egy ka-
szárnya jellegű létesítmény, volt az első általános iskolánk. Köves udva rá t gesztenyefák ár-
nyékolták, itt végez tem az első három osztályt. Kodály Zol tán sógornője vol t a tanító nén im a 
másod ik osztá lyban. Mindig találkoztam valamivel, ami hírességekkel, meghatározot t törté-
nelmi korral volt kapcsolatos. A m e g b ú v ó Barbakán-árok környékén a Vörös Meteor pá lyára 
já r tunk korcsolyázni. A régi Pécs mellett már ott volt az ú j gondolkodás . A h o g y nőt tünk, a ré-
git egyre jobban megismer tük és ez tényleg adott egy életre szóló kötődést . 

Ezek után valóban elmondhatod, hogy pécsi „tüke" vagy. Egy korábbi beszélgetés során megtudtam, 
hogy neves személyiségek is éltek családodban, illetve őseid között, rokonságodban. 

N e m ismertem, d e bizonyított , hogy Virágh püspök úr, akinek kanonok-plébánosa n e k e m 
anyai ágon egyik nagybá tyám. Tőle származó emlékünk egy családi ereklye, egy kano-
nok-gyűrű . N e m hord ja senki, én ő rzöm, mint a legidősebb gyermek a csa ládban. A d é d a p á m 
is híres embernek számítot t annak idején sport tel jesí tménye alapján, a vá ros jobb köreiben. 
Az akkori kardvívó szakosztályt alapították meg az 1920-as években, többségükben, régi ka-
tonatisztek. Ő volt a mestere í e r sánszk i Ödön kardvívó olimpiai ba jnoknak . így a spor tos 
m ú l t is fellelhető a családban. Ismertem személyesen Steimetz doktor t (aki annak a b izonyos 
Steimetz kap i tánynak testvére volt), szintén a vívás atyja és nagy magyar menedzsere a hábo-
rú előtti és utáni években. 16 évesen játszottam a Pécsi Dózsában több, azóta híressé vált játé-
kossal. De, hát n e m csak a sportban voltak családomnak híres figurái, hiszen Rajczi tanár úr, 
aki a Nagy Lajos G i m n á z i u m b a n történelmet, Árvái Jenő bácsi, aki szintén történelmet taní-
tott és aki sokat tett azért , hogy jogász legyek, vagy aki ellen nem tud t am semmi t tenni azért , 
hogy ne legyek jogász - nem is t u d o m , hogy melyik megfoga lmazás a jó? Sávolyi Laci bácsi, 
aki szintén a N a g y Lajos G imnáz iumban tanított. Tüskés Tibor, aki a Janus Pannonius G imná-
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z iumban okí tot t magyar ra . Tehát számos olyan kapcsolat volt, ami a régi és az ú j Pécset össze-
kötötte é le temben. 

Mikor érezted először, hogy szereped lehel Pécs város vezetésében? 
Ezt sok m u n k a és sok feltétel előzte meg. Kellett hozzá a rendszervál tás körüli politikai 

környezet . Az 1990-es években sajátos e l l en tmondás alakult ki: a negyvenes generáció kima-
radt a vezetésből , amire felépítette önmagát , add igra jött a rendszervál tás és ebben volt aki-
nek volt he lye és volt ak inek nem. Volt aki t uda tosan építette tovább magát és volt aki ki állt. 
Én a továbbépí tés mellett dön tö t tem és amikor önkormányzat i képviselő lettem, akkor már 
sejlett, h o g y valami lesz. Ahhoz , hogy polgármes ter legyek, kellett egy csapat, amelv ik segít 
és hisz abban , hogy szere tem a várost és t u d o k is tenni érte. Támoga tásomat úgy tekintem, 
ami sokat jelent, hiszen ha valakit 70% támogatot tsággal válasz tanak meg polgármesternek , 
az már m o n d valamit. 

Indulásodkor milyen terveket fogalmaztál meg gazdasági, kulturális és szociális téren? Egyáltalán 
voltak ilyen terveid melyek a munkádban és a törekvésedben befolyásoltak? 

Mi hajszál pontosan megfoga lmaztuk , hogy mit szeretnénk ebben a városban. Megfogal-
maz tuk azt , hogyan szere tnénk és pontosan el is számoltunk mindenne l , hogy mit te t tünk a 
városért . Mer t így becsületes a köztevékenvség. Meg tudtuk fogalmazni , hogv milyen váro-
sunk van és azt is tudjuk, hogy milyen várost akarunk . De volt egy hatalmas vál tás a város 
életében, a m i egybeesett a rendszervál tozással , ez pedig a bányásza t és a könnyű ipa r meg-
szűnése, a munkahe lyek d r á m a i elvesztése. Pillanat alatt szétesni látszott minden , és ehhez 
képest kellett egy új várost megfogalmazni , fin m a g a m és bará ta im abból indu l tunk ki, hogy 
ennek a vá rosnak van egy kétezer éves tör ténelme, ami azt muta t ta meg, hogy mire a lkalmas 
ez a város. Had i utak n e m vezet tek erre, ezért csak logisztikai c somópont volt, ami szolgálta a 
távollévő hadaka t . Mindig a tudomány, a kul túra városa volt. Ez így volt a rómaiak és az óke-
reszténység idején is. Az ideérkező magyarság is felfedezte m a g á n a k a várost . Az első püs-
pökség, az első bazilika Magyarországon és rá háromszáz évre az első magyarországi egye-
tem, amely kérészéletű volt ugvan, de az első püspököknek nagv kihívás volt, hogy az egye-
tem szel lemét és szerény vagyonát , épületeit megőrizzék a késői u tókornak. A törökök sem 
tettek máskén t , mert vallási, kulturális és oktatási központként kezelték ezt a várost . És a né-
met bete lepülők, amikor ideérkeztek a 150 éves török uralom u tán , ők sem találtak jobb kitö-
rési pon to t a városnak. Hozzáteszem, m i n d i g is kereskedőváros volt ez a település, hiszen 50 
000 főt is e lér te a lakosság létszáma még a török időkben is. A Tettye-pataknál mind ig Európa 
hírű városok voltak. Ezekben a városokon a bosnyákok, a törökök, a horvátok, a magyarok , 
szerbek m i n d - m i n d megfordu l t ak ezek a nemzet iségek. 

Mi tehát azt a legkisebb többszöröst kerestük meg, amely visszavezetet t az ős időkhöz . Az 
éghajlat, a domborza t a városhangula t , a tör ténelmi hagyományok megalapozták a jövőt. Ke-
vesen tud ják , hogy a bécsinél nagyobb volt a középkori városfal , tehát Bécs városénál na-
gyobb volt Pécs alapterülete. A várfalat Kinizsi Pál újította fel, így kerültek elő annak idején az 
első ókori s í rkamrák, amelyeket nem tudtak akkor azonosítani. Voltak, amelyeket kiraboltak, 
voltak, amelyeket egyszerűen békén hagytak . És ha ez volt a vá ros szelleme, akkor a késői 
u tódoknak tudn iuk kell, hogy mi a teendőjük. Ha van egyeteme a városnak, akkor fejlesztjük 
az egyetemet , ha kereskedelemre alkalmas a város , akkor a kereskedelem jellegét erősí t jük. 
Ehhez a d t u n k ingatlanokat , adókedvezményeke t . Az egyetemnek egyetemhez közeli kultú-
rát kellett nyúj tani , mint pé ldáu l tervező, oktató, szakképzési hát tér . A megyeha tá rokon túlról 
jöttek ide a diákok egyetemekre , a g imnáz iumokba , a szakképző iskolákba, tehát ezeket is 
erősí tet tük. A százéves bányászkodás után visszatér tünk a h h o z az ősi ku l tú rához , amiből 
mindig is élt a város és túl tud ta élni a történelmi korokat. Pécs túlé lő város is volt . O r m o s Má-
riának elévülhetet len é rdemei voltak, annak idején, amikor m é g az univerzi tás gondola tá t is 
tagadták, ő már akkor megalkot ta első csíráját az universi tásnak. Egy integrált egyetem az 
jobban t u d o t t együ t tműködn i , bővülni, gya rapodn i . A Pécsi Tudományegye tem jelenleg Ma-
gyarország legnagyobb egyeteme, ezt tudni kell! Ez különösen akkor érdekes, amikor el-
mond juk , h o g y 1998-ban 12 500, 2005-ben már 32 000 hallgatója van az egye temnek . Azt is 
szeretném hangsúlyozni , h o g y át t ud tuk állítani a város értelmiségét . 

A t áv fű té s a lapvető gond volt, e lhatároztuk, hogy viszonylag olcsóbb, é lhetőbb lakásokat 
p róbá lunk csinálni. El indítot tuk a korszerűsítést , 1995-ben 258 lakás volt távfűtésre korszerű-
sítve, mára 28 000 lakás készül t el és ebből 4500-5000 panellakás hőszigetelését is e lvégeztük. 
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Ez azt jelenti, hogy az ott lakók pénzt kapnak vissza megtakar í tásként a fűtési szezon végén . 
Persze, n e m vagyunk még készen ezekkel a feladatokkal . 

A köz lekedés is sok g o n d d a l jár ezeken a d o m b o s vidéken. A vil lamos megszűn t , jobb bu-
szok kellettek, ezért e l indí tot tuk a Mercedes-programot . Azt is el kell mond jam, Pécsre lehet 
jönni ma már repülőgéppel is. Százéves á lmuk volt a pécsieknek, hogy rendes repü lő te rük le-
gyen. A mecsekaljai repülőtér megszűnt , a pogány i hamar bezárta kapuit a civil köz lekedés 
előtt. Ma már van egy európa i mércével is é r te lmezhető korszerű repülőterünk és Pécs város 
ma már n e m megközelí thetet len. Egyszóval, vannak kitörési pont ja ink, ezeket jól kell értel-
m e z n ü n k . Visszatérünk az őseink által jól megélt feltételek közé és egy élhető várost fogunk 
alkotni, ame ly saját tehetségére épül, de természetesen külső forrásokra is számít a fejlődés-
hez. 

Jól tudom-e, hogy készül Pécs város nagymonográfiája? 
N a g y o n sok kutatás folyt a városban: levéltárban, a könyvtárban, az egyetemen (geográfi-

ai, flóra, f auna tekintetében), d e valamennyi szétszórtan, széttagoltan, elaprózva és te rmésze-
tesen a ku ta tók érdeklődésétől és adottságaiktól f ü g g ő mélységig. Jól megkuta to t t az őskor és 
az ókor, d e az újkor alig feldolgozott . A középkor ugyancsak jól feldolgozott , köszönhetően a 
török tör ténet í rásnak. Mária Terézia és kora évenként változó részletességgel áll rendelkezés-
re. Ezért ha tároz tuk el, hogy létrehozunk egy szerkesztőbizottságot, ami összefogja ezeket a 
kuta tásokat . Pécs történetét meg kell írni, egyszer vázlatosan, másodszor ped ig n a g y o n mély 
részletességgel. Felkértem a Pécsi Tudományegye temen dr. Vonyó Józsefékat, hogy ál l janak 
neki Pécs részletes tör ténetének megírásához. Megkértem dr. Tóth József urat, az akkor i rek-
tort, kezdje el bemutatni a Mecseknek és környékének valamennyi földalatti , földfelszíni , ég-
hajlati és az ehhez kapcsolódó biológiai történetét . A munkála tok el indultak, kíváncsian vá-
rom az e redményt , mer t e d d i g mindig az vol t a gond, hogy nincsen pénz. Én m i n d i g azt 
m o n d t a m , mind ig van annyi pénz, amennyi erre a feladatra szükséges . Ilven kutatási megbí-
zást korábban nem kapott senki, remélem, hogy hamarosan beérik nagy tervünk. 

Pécs is pályázik több magyar város mellett a kultúra fővárosa címre. A többi pályázóval szemben -
megítélésem szerint -jelentós az esélyetek. Megosztanád velünk azokat a szempontokat, melyeket na-
gyon ügyesen kell majd menedzselnetek, hogy biztos befutók lehessetek? 

Megítélésem szerint, e lőbb-utóbb értékváltást kell ennél a pályázatnál végezni . Én hiszem, 
hogy n e m a fővárosnak kell ezt a címet elnyernie. Egyszer már a valós kulturális s z e m p o n t o -
kat kell érvényesí teni és a decentralizációt valakinek Magyarországon végre kell haj tani . A 
kul túra kü lönösen alkalmas erre, hiszen jelentős történeti, kulturál is és kul túrában felnőtt vá-
rosai v a n n a k ennek az országnak . Hozzáteszem, hogy Győr az a város, amelyik talán a legkö-
zelebb áll hozzánk , ahol óriási váltás volt. Meg lepő módon , ott már egészen másként ér telme-
zik a ku l tú rá t . Vagy Miskolc, ahol szeretnék a kulturális kihíváson keresztül elérni, ami t mi 
már tejesen befejeztünk. Debrecen sajátos kul túrá t , kálvinista egyházi kultúrát állít közép-
pontba , azaz nyitni akar Kelet felé. Érdekes a kálvinizmus és az ortodoxia találkozása ezzel a 
gondola tkörre l . Szeged úgy gondolta , együt t testesítjük meg a dél -dunántúl i régiót és azt a 
kul túrmissz ió t és t ranszformációt , ami lezajlott a két nagy déli város és a Balkán, illetve a dél-
szláv országok irányába. Szerintem ez az út járható, ha valamilyen célt t u d u n k adni a kul turá-
lis fővárosnak . Elképzelhető, hogy lesznek jelentős európai csatlakozási tárgyalások, amikor a 
2010-es e seménv indul. El kell tehát gondo lkodnunk , hogy merre tovább? Mi, arra a l apoz tuk 
vál la lásunkat , hogy nvuga t és dél között van egy ü tköző kul túra, ami integrálta v á r o s u n k va-
lamennyi kultúráját , a városban élő kilenc nemzetiséggel együt t . Ezek a nemzet iségek min-
den gond nélkül , a legnagyobb egyetértésben éltek együtt a városban 2000 éven keresztül . In-
nen volt a legkevesebb depor tá lás is Magyarországról , mert megvéd ték egymást , a m e n n y i r e 
lehetett. Mi, azt fogalmaztuk meg, hogy a kul túrmisszió híd a Balkán felé, be fogad juk ezt a 
kul túrát és integrálni tud juk Európába és ettől sajátos a mi pá lyáza tunk . Ily m ó d o n , ezt a pá-
lyázatot a tör ténelem írta, nekünk csak le kellett másolni . 

Nem kerülhetem meg, ezért megkérdem, hogyan fogadtad a XXXIll. Honismereti Akadémia pécsi 
megrendezésének hírét? 

Minden idejövő szellemi értékkel gazdagodik a város. A konferenciák kohéziós erőt képvi-
selnek egy adot t kulturális közösségen belül. Ez lehet egy egyesület , lehet egy alapí tvány, a 
célját tek in tve lehet a honismeret , lehet az orvos tudomány, a tör ténelem stb., me lyeknek min-
den ága sok éve konferenciázik itt, mert a városnak van egy ilyen hangulata és nyi to t tsága. 
Amikor ezt felajánlottátok, nagy örömmel vet tem, támogatást is megígértem hozzá és ezt tar-
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tani is fogjuk. Fontos, hogy mások is ismerjék m e g ezt a várost belülről, mer t kívülről tényleg 
szép . Ha mégy az utcán, akkor lehet, hogy a lábadnál van egy kátyú d e ha felnézel ott látsz 
egy szép szecessziós homlokzatot , a zu tán egy másik kátyú és felpillantva m a g a d előtt látod 
Gázi Kaszim pasa dzsámájá t és így tovább, lenézünk, fe lnézünk. Tüskés Tibor írta egyszer: 
m e g y ü n k a városban , nézzük-nézzük a megszokott kirakatokat , felpi l lantunk és megyünk 50 
méte r t és egy más ik várost lá tunk. És ez Uránvárosban is érvényes, ahol a bejáratokon külön-
b ö z ő állatfigurák vol tak, hogy el n e tévedjenek a bányászgyerekek. Az egyik bejáratnál pé ldá-
ul gólya jelezte, hogy a gólyához kell hazamenni . Mer t m á s város ez, ha emel t fejjel m e g y ü n k . 
A Honismeret i Akadémián ezt be is lehet mutatni . Emelt fejjel, leszegett fejjel, más-más képet 
m u t a t a város, d e ez mégiscsak u g y a n a z a város. 

A honismeret napszámosai szeretnék, ha az ifjúság nagyobb aktivitással venne részt a honismereti 
munkában. Ennek egyik megoldását az iskolai honismereti foglakozások adhatnák. Gond viszont az, 
hogy sok helyen nincs hon-, és nép-, és helyismeret oktatására képzett pedagógus, másutt viszont a fa-
kultáció ténye ad arra lehetőséget, hogy az iskolában ne is foglalkozzanak ezzel a tárggyal. Neked, mint 
országgyűlési képviselőnek mi a véleményed erről? 

Több, mint jó lenne, ha ezt a tárgyat nem fakultációként , hanem kötelező témaként kezel-
nék . Több, mint jó lenne és n e m is ér tem, hogy miért nincs ez a kötelező tantervben. N e k ü n k 
annakidején lakóismeret e lnevezésű tárgyakat taní tot tak és ennek a tárgynak a keretében 
megismer tük a vá rosunka t és ebből az ismeretből tágí tot tuk a tudásunka t a földrajzban, a tör-
ténelemben. Ma ez valahogy elfelejtődik. Vannak n a g y o n jó iskolai kezdeményezések, pl. Pé-
csett iskolai városismeret i vetélkedők során ismerik m e g városunkat a d iákok és ez nagyon jó 
do log . Meg kell t u d j a m , ki vagyok én, ki az ősöm, i smer jem meg a szomszéd utcát, i smer jem 
m e g az egész várost , u tána megismerhe tem az egész világot. Visszatetsző volt s zámomra , 
hogy egy fiatal nő , egy vetélkedőn n e m tudta , melyik ország fővárosa Tripoli, d e mekkora baj-
ban lett volna, ha megkérdik tőle, Karcag melyik megyében van? Lehet, hogy a pécsieket 
megkérdezve , á l ta lában tudnák , hogy hol van Harkány, d e azt már kevesebben, hogy hol van 
Szigetvár, ped ig az egy híres történelmi hely. Vagy, Sásdról sem tudnak sokan, ped ig ez a tele-
pü lés egy baranyai köztársaság volt egy igen rövid ideig a maga t rag ikomikus történetével. 
Polgártársaink e lőbb e lmennek Isonzóba, meg Doberdóba , mint Szigetvárra. Talán egyszer 
ebben is lesz változás!? 

Dr. Simor Ferenc 

Pécs, Széchenyi tér 
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